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Cestování
po Asii Přejeme Vám i všem

Vašim blízkým příjemné
prožití vánočních svátků
a v novém roce 2009
pevné zdraví a mnoho
štěstí a spokojenosti.

O konci
hornictví v obci

FK Šardice
v čele
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Starosta

Vážení spoluobčané,
rok se opět sešel s rokem

a v těchto dnech se pomalu začí−
náme loučit s rokem označovaným
číslicí 2008. Nastává opět i čas bi−
lancování. Pro některé z nás to byl
rok úspěšný, někomu však i nepřál
například v osobním životě nebo
v zaměstnání. Pro mnohé toto ob−
dobí znamenalo životní zlom ať
v dobrém, či, bohužel, i v tom hor−
ším a život se jim podstatně změnil.
Jsem však přesvědčený, že pro
všechny z nás to byl rok příjemný
a ve většině krásný.

V tyto dny nastává rovněž období
Vánoc. Pro každého by tyto svátky
měly být radostí a časem odpo−
činku. Tiše a ochotně bude vonět
purpura v mnoha domácnostech.
Stejně tiše bude skapávat vosk
z vánočních svíček. V tyto dny

ochotně odložíme hádky a rozepře.
Usedneme ke štědrovečernímu sto−
lu se svými nejbližšími a nastane čas
pohody a rozjímání. Budeme ochotně
otvírat své duše radosti a lásce. Pak
ale ten kouzelný večer vyhrazený
pro něhu a lásku skončí. Skončí hra
na Vánoce, kterou prožíváme přede−
vším se svými dětmi a rodinou. Kéž
v nás všech přetrvá v ruchu všed−
ních dnů ono kouzelné štědrovečerní
zastavení, které nám znovu a znovu
připomíná hluboké pouto domova.

Závěrem bych chtěl poděkovat
všem občanům obce, kteří dbají
o pěkný vzhled obce sekáním tráv−
níků a úklidem spadaného listí před
svými nemovitostmi, dodržují pravi−
dla při třídění všech druhů odpadů
a vhodného parkování svých osob−
ních vozidel atp.

Také bych chtěl poděkovat všem
zaměstnancům obce za jejich celo−
roční kvalitní práci ve prospěch ob−
čanů obce. Rovněž bych chtěl po−
děkovat představitelům a členům
všech dobrovolných organizací za
jejich záslužnou činnost a reprezen−
taci naší obce, kterou vykonávají
dobrovolně a mimo svou řádnou pra−
covní dobu v průběhu celého kalen−
dářního roku.

Vážím si a děkuji za dobře odve−
denou práci všem členům zastupi−
telstva, členům výborů a komisí při
radě obce.

Na závěr mi dovolte, abych Vám
všem, občanům obce Šardice, po−
přál příjemné a ničím nerušené pro−
žití vánočních svátků, spokojenost,
rodinnou pohodu, hodně zdraví
a úspěchů do nového roku 2009.

 Jiří Mičkal, starosta obce

Zpráva o činnosti rady obce a zastupitelstva

Z jednání orgánů obce

Šardice − rozšíření kanalizace,
1. etapa − objekt SO−02 − ul. Klí−
nek − stoka AC.4, cena za dílo
7 259 Kč včetně DPH
Poskytnutí dotace z rozpočtu JMK
Brno na neinvestiční výdaje Jed−
notky sboru dobrovolných hasičů
Šardice na rok 2008 ve výši
21 950 Kč
Příkaz k provedení inventari−
zace majetku obce k 31. 12. 2008
a složení inventarizačních ko−
misí
Výroční zprávu za školní rok 2007/
/2008 ZUŠ Kyjov
Oznámení JMK Brno o schválení
poskytnutí finanční podpory na
hospodaření v obecním lese ve
výši 289 430 Kč
Výroční zprávu o činnostech ZŠ
TGM Šardice ve školním roce
2007/2008
Oznámení o provedení kontroly
v souladu s ustanovením O matri−
kách, jménu a příjmení

Rada obce č. 47/2008−49/2008
Projednala, schválila
a vzala na vědomí:

Udělení licence na provozování
veřejné linkové osobní dopravy
vnitrostátní pro dopravce:
ČSAD Kyjov a.s. Boršovská 2228/
/5, 697 01 Kyjov − linka Kyjov−Šar−
dice−Hovorany−Čejč
Pokácení stromů 1 ks topolu a 1 ks
vrby u domu č. 674
Ceny za zapůjčení skládacích
stolů a lavic, stůl 10 Kč/ks, lavice
10 Kč/ks
Zadání zpracování studie static−
kého zajištění budovy Rezidence
v ceně 16 000 Kč
Přijetí finančního příspěvku ve výši
32 000 Kč od Ministerstva kultury
Praha na obnovu nemovité kul−
turní památky − Boží muka u polní
cesty ke Karlínu (sv. Trojice)
Úpravu dokumentace pro vydání
územního a stavebního povolení
pro realizaci stavby:

Zastupitelstvo č. 12/2008
dne 15. 9. 2008
Projednalo, schválilo
a vzalo na vědomí:

Smlouvu o zřízení práva odpoví−
dajícího věcnému břemenu s fir−
mou E.ON Distribuce, a.s. na ulo−
žení kabelu elektrické přípojky
a na uložení kabelu elektrické pří−
pojky NN v trati Nivky
Záměr prodeje pozemků v tratích
Žlíbek, Kopec, ul. Stromová a p.č.
614/3 v Zákostelí
Záměry směny pozemků
Provoz sběrného dvora
Provoz a pronájem obecní haly
U Orla
Zapůjčení určeného mobiliáře
Jmenování členů školské rady
p. Petra Blahůška a Pavla Ištvánka
Závěrečný účet mikroregionu Ho−
voransko za rok 2008
Závěrečný účet DSO ČOV Mistřín
Dofinancování projektu“ Přijeďte
k nám do Šardic“

Navštivte webové stránky obce www.sardice.cz
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Obecní úřad informuje

Po dokončení stavby obecní haly
U Orla obec Šardice pronajala její
provozování místnímu spolku Jed−
notě Orla. Ta se souhlasem obce
předala provozovatelům restaurace
U Orla její správu. Jednalo se o za−
jištění veškerých činností spojených
s provozem této haly. Drobnou údrž−
bu, úklid, příprava haly na různá spo−
lečenská setkání, jako například
hody, plesy, koncerty, sportovní

akce, atd. Po několika letech provo−
zování se začaly množit stížnosti na
provozovatele, jednalo se zejména
o nedodržování podmínek nájemní
smlouvy. Z tohoto důvodu obec pro−
vozovatelům haly dala výpověď.
V současné době se obec snaží za−
jistit provoz a veškeré dění kolem
haly ve vlastní režii. Bylo vyhlášeno
výběrové řízení na jejího správce
a hledají se další možnosti jak tuto

halu provozovat. Je schválen ceník
za pronájem akcí. Do vyřešení obsa−
zení správce haly a celého provozu
je možno pronájem projednávat
s místostarostou obce Jaroslavem
Navrátilem.

Rovněž se počítá s vyčleněním fi−
nančních prostředků na opravy − ze−
jména podlahy, topení malby atd.
Věříme, že se to podaří a všichni
budeme spokojeni.

Obecní hala U Orla

Sňatek
Petr Rivola,

Kyjov – Nětčice, Koliba 2356/24
a Andrea Gregorovičová,

Šardice 511

Novomanželům přejeme
na společné cestě životem

hodně lásky, štěstí
a vzájemného porozumění.

Chtěli bychom touto cestou
požádat občany, kteří v roce 2009
oslaví 50. výročí sňatku a tento
nebyl uzavřen v obci Šardice, aby
to nahlásili na obecní úřad (mat−
rika) nebo na tel. číslo 518 624 525.
Děkujeme.

Plesová sezóna 2009
17. 1. 2009 Myslivecký ples
24. 1. 2009 Krojový ples
31. 1. 2009 Ples SRPŠ

22. 2. 2009 Fašaňk

Upozornění občanům
Nastává zimní období a v případě

náledí je nutné zajistit sjízdnost míst−
ních komunikací. K zdárnému zajiš−
tění průjezdnosti bude zapotřebí
úzká spolupráce se všemi občany,
kteří parkují svá vozidla na místní
komunikaci. V některých místech je
stále, i přes upozornění, obtížné pro−
jet. V zimních měsících by tyto ko−
munikace nebylo možné udržovat.

Traktor se sněhovou radlicí by ne−
byl schopen sníh odhrnout. Proto
Vás žádám, abyste se pokusili od−
stavit svá vozidla mimo komunikaci.
Je to nutné pro bezpečnost provozu
a zimní údržbu. Usnadníte tím i prů−
jezdnost vozidlům lékařské služby,
hasičům a vozidlům vyvážející komu−
nální odpad.

Děkuji za vstřícnost a pochopení.

Jiří Mičkal, starosta obce

Matrika

Narození
Michaela Volná č.p. 155
Tomáš Damborský č.p. 548

Vlasta Benešovská 78 let
Marie Pěnčová nedožitých 97 let
Josef Kyněra 55 let
Františka Přinesdomová

nedožitých 91 let
František Ostřížek 87 let
Marie Siláková 81 let

Úmrtí
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Historie

V závěru minulého roku
2007 tomu bylo patnáct let,
kdy po 150 letech skončilo
dobývání uhlí na Šardicku.
Tato skutečnost silně ovliv−
nila život mnoha našich obča−
nů. Snad nejen oni nad těmito
řádky zavzpomínají na dobu
prožitou v šardických dolech.

Přesto, že se dobývání uhlí
u nás datuje od roku 1842, my
pamětníci si už pamatujeme
jen poslední tři doly, a to Důl
Julius, Důl 9. květen a Důl
Dukla.

Důl Julius zakoupila kyjov−
ská sklárna, která zde vybu−
dovala povrchové zařízení
a zavedla elektrický proud.
Po vyčerpání vody z dolu se
lignit těžil jen několik let, pak
byl pro nerentabilitu uzavřen.
Přispělo k tomu také to, že obce Šar−
dice, Mistřín a Svatobořice tehdy
nesouhlasily s plánovanou výstav−
bou uhelné lanovky ze Šardic do Ky−
jova.

V roce 1939 zakoupila důl firma
Baťa Zlín, která o rok později obno−
vila těžbu. Stojí za zmínku, že v důlní
dopravě se zprvu používali koně,
které táhli vláčky s uhlím v dřevěných
vozících pod jámu. Koně měli stáj
v dole a na povrch se vyváděli
jen v neděli. V letech kolem roku

Antonín Zahnaš

O konci hornické činnosti v obci

1952 až 1958 důl zaměstnával přes
170 pracovníků, z velké části ze Šar−
dic. Důl byl v provozu do 11. dubna
1958, kdy vyhořelo veškeré povr−
chové pracoviště.

Po požáru pak přešla těžba důl−
ními chodbami na Důl Julius II, který
byl v roce 1960 slavnostně přejme−
nován na Důl 9. květen. Zde se
už užívaly lokomotivy akumuláto−
rové a dieslové. Vedoucím dolu
byl Jan Vašulka. Kolem roku 1970
zde pracovalo 300 zaměstnanců

a v provozu byl do 24. června 1978,
kdy se konala „poslední šichta“.

Poslední důl s názvem Důl D byl
otevřen v roce 1964 a v témže roce
byl přejmenován na Důl Dukla,
jehož prvním ředitelem byl Josef
Houška. Důl postupně zaměstnával
600 až 800 pracovníků, z nichž
240 bylo ze Šardic. Po celou dobu
provozu se dařilo plnit stanovené
úkoly, a tak se zdálo, že nic nemůže
plynulý provoz ohrozit. Bohužel,
dne 9. června 1970 postihla důl ži−

velná pohroma, kdy při bouř−
ce vnikla do dolu voda s blá−
tem, čímž došlo k zatopení
34 pracovníků v podzemí.

Po odstranění následků
havárie důl ještě těžil do
konce roku 1992, kdy došlo
nečekaně k ukončení  veš−
keré hornické činnosti. Zů−
staly jen likvidační práce.
Tím tak mnoho našich ob−
čanů přišlo o práci.

 I přes některé negativní
jevy se na práci v hornictví
vzpomíná většinou v dob−
rém. To se potvrdilo i na se−
tkání žen „Duklaček“, ko−
nané letos v restauraci
U Orla, ale i na akcích pořá−
daných naším Hornickým
spolkem.

Důl Julius

Důl 9. květen
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Mgr. Vladimír Novotný

V šardickém kostele jsou v oltáři
zasvěceném panně Marii uloženy
lidské kosti. Je to pohřeb druhotný,
to znamená, že tělo zde nikdy nele−
želo a navíc skelet není úplný. Kosti
jsou uloženy v dutině vydlabané ve
stole oltáře a nejsou opatřeny žádným
nápisem, který by nám objasnil, o čí
ostatky se jedná. Zajímavé je, že i far−
ská kronika o této skutečnosti mlčí.
Nevíme tedy nejen čí kosti zde leží,
ale ani kdy se do oltáře dostaly.

Rozluštit tuto záhadu je poměrně
obtížné. Klíčem k jejímu odhalení je
zjištění doby uložení ostatků do ol−
táře. Ale i zde jsou jen nepřímé dů−
kazy.

Kostel byl v minulosti několikrát
přestavován a při tom bylo hýbáno
s oltáři. Roku 1705 kuruci kostel vy−
pálili a po této události byla bu−
dova poprvé významněji stavebně
upravena. O oltářích se v této sou−
vislosti nemluví.

Víme, že v kostele bylo vlhko, stál
na pokraji bažin, proto ho v letech
1754 až 1758 bylo potřeba znovu
opravovat. Renovaci budovy tehdy
provedl zednický mistr Bureš. Další
přestavba kostela se uskutečnila
v rozmezí let 1775 až 1791. Kostel
byl rozšířen směrem na západ, kde
bylo vystavěno nové kněžiště,
takže budova dostala novou orien−
taci. Přestavbu navrhoval a řídil prav−
děpodobně zednický mistr Jan Am−
mon. Opět ale neexistuje písemné
potvrzení této skutečnosti. Pro nás
je důležitá informace, že do nového
kostela byly přeneseny tři oltáře.
O ostatcích v jednom z nich ale zase
není ani zmínka.

Vlhkost kostela byla tak vysoká,
že zničila veškeré vnitřní vybavení.
Proto v roce 1893 musely být odstra−
něny oltáře zničené vlhkostí. Ani
tehdy se nedovídáme nic o lidských
pozůstatcích v jednom z nich. Opravy
kostela provedl kyjovský zednický
mistr František Glos. Pro nás je za−
jímavé, že dochází k novému vyba−
vení inventáře kostela. Je pořízen
nový hlavní oltář a kníže Jan z Lich−
tenštejna daroval dva obrazy na po−
stranní oltáře. Ale opět žádní zpráva
o uložení kostí do oltáře.

Nyní tedy máme shromážděny
všechny skutečnosti potřebné k tomu,
abychom zjistili, kdy se ostatky do
oltáře dostaly. Máme jistotu, že do
roku 1893 se o žádných ostatcích
nemluví. K jejich uložení v oltáři tedy
došlo pravděpodobně až v tomto
roce. Zbývá už jen pokusit se zjistit,
čí ostatky to jsou.

Hned v úvodu musím připome−
nout, že na původ kostí je hned ně−
kolik názorů. Objevil se například

názor, který byl dokonce publikován
asi před třemi roky v novinách Naše
Slovácko. Tvrdí se zde, že jde o kosti
prvních křesťanů, o nichž se neví, jak
se do kostela dostaly. Toto není,
z mého pohledu, pravděpodobné.

Mnohem více je rozšířena pověst
o tom, že se jedná o kosti nějaké
kněžny. Původ má pravděpodobně
ve skutečnosti, že kníže Lichtenštejn
daroval kostelu právě obraz na po−
stranní oltář. Je ale, podle mého ná−
zoru, nepravděpodobné, že by kní−
žecí rodina věnovala část kostí své
příbuzné celkem bezvýznamnému
vesnickému kostelu.

Na závěr, podle mého, ta nejprav−
děpodobnější varianta. Dnes již ze−
snulý P. Bohuslav Zouhar, bývalý
šardický farář, věnoval mnoho času
vypátrání původu záhadných kostí.
Zjistil, že se pravděpodobně jedná
o uložení kostí stavitele, který kostel
buď opravoval, nebo stavěl. Víme,
že tedy může jít o pozůstatky mistra

Bureše, Jana Ammona nebo Fran−
tiška Glose. Farská kronika, jako je−
diný pramen, nám mnoho informací
nepodá. O mistru Burešovi a Janu
Ammonovi nám neříká nic bližšího.
Nevíme o nich, kde žili a kdy ze−
mřeli. Vzhledem k tomu, že na šar−
dickém kostele pracovali v druhé po−
lovině 18. století, dá se odhadovat,
že oba museli zemřít někdy na po−
čátku 19. století, maximálně v jeho
první polovině. My už víme, že kosti

se dostaly do oltáře asi v roce 1893.
Zůstává nám tedy František Glos.
O něm víme, že žil v Kyjově, zde také
zemřel a byl pochován. Když se
rušil v Kyjově starý hřbitov kolem
kaple Na Újezdě, odvezli si prý část
jeho kostí Šardičané do kostela,
který kdysi opravoval a uložili je do
dutiny ve stolu oltáře. Tak se nám,
možná, podařilo poodhalit jedno ta−
jemství, které nám minulost zane−
chala.

Ještě jedna poznámka závěrem.
Objevila se také domněnka, že se
jedná o ostatky svatého Vincenta.
Má to dokazovat několik fotografií.
Je na nich zachyceno značně
zpráchnivělé tělo dokonce s rukavi−
cemi na rukou. Možná to je sv. Vin−
cent, ale fotografie určitě nebyly
pořízeny v šardickém kostele. Pro
jistotu jsem se ptal na Opatství řádu
sv. Tomáše, jako bývalého majitele
Šardic. Zde nic nevědí o tom, že by
v naší obci byl hrob tohoto světce.

Mé pátrání za tajemstvím šardického kostela

Pohled na hrob světce
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Škola
Konec

staré školy
Mgr. Vladimír Novotný

Zase nám před očima mizí
kousek starých Šardic. Nastala
doba, kdy majitel domu začal
bourat vedle Loyderova sklepu
neobývané zbytky staré budovy.
Školáci, kteří tudy denně jdou do
školy ani nevědí, že se zde bou−
rá poslední zbytek původní šar−
dické školy. Byla postavena roku
1785. Podle popisu tehdejšího
řídícího učitele Tomáše Foukala
měla škola dvě místnosti. Byl to
pokoj obývaný řídícím a jedna tří−
da. Ve třídě bylo 14 lavic, stůl a
tabule. Tato škola však 12. dub−
na 1818 podlehla požáru. Znovu
byla na stejném místě vystavě−
na až v roce 1823. Postupně
zde byly zřízeny dvě třídy, ve kte−
rých se učilo 117 žáků. Škola už
tehdy nevyhovovala, ale obec
stále oddalovala stavbu nové bu−
dovy. Na žádost c.k. zemská
rada určila, že nová škola musí
být postavena do roku 1883. To
už se ve staré škole tísnilo 246
žáků. Za této situace opat Napp
a po něm ostatní opati nabídli,
aby v Rezidenci byly zřízeny tři
třídy a byl zde i ubytován řídící
učitel a podučitel. Nová škola
byla postavena až roku 1905.
Dnes je v jejím prvním patře po−
bočka LŠU a v přízemí firma
Dabona.

Mgr. Jana Karlíková, Mgr. Blanka Uhljarová

Jedna Evropa − mnoho kultur / One Europe − many cultures

Návštěva londýnské školy
V posledním listopadovém týdnu

jsme uskutečnili první návštěvu
z deseti plánovaných pracovních ná−
vštěv škol zapojených do evropského
projektu Comenius, který je zaměřen
na vyměňování a předávání pedago−
gických zkušeností učitelů z evrop−
ských zemí. Do projektu je zapojeno
celkem 11 zemí a z každé země se
ho účastní pouze jedna škola. Na
každé setkání se připravuje a zpra−
covává úkol v anglickém jazyce.

Do Anglie jsme zpracovávali
historické památky Šardic a okolí
(v knižní podobě a k tomu prezen−
tace v Power Pointu na počítači).

Školou, která zahájila a odstarto−
vala projekt Comenius, byla Yardley
Primary School (první stupeň) a Chin−
gford Foundation School (druhý stu−
peň) v Chingfordu ve východní části
Londýna. Byli jsme přijati velmi
vstřícně, zpracování šardické histo−
rie mělo úspěch a přivezli jsme také
spoustu materiálů k porovnání na−
šeho a anglického školství.

Těšíme se na návštěvu dalších
zapojených škol a také na návštěvu
evropských přátel u nás, v České
republice, která je plánována v naší
škole začátkem října 2009 zřejmě
v období hodů.

Netradičně v neděli 30. listopadu se
konal pro malé i větší děti maškarní bál.
V letošním roce jsme ho nazvali Cizo−
krajný bál a téma bylo zvoleno záměrně.
Naše škola je zapojena do mezinárodního
projektu Comenius a od toho se odvíjejí
i její aktivity. Rádi jsme přivítali děti v mas−
kách sultánů, pirátů, přišli i „hosté“ z Japon−
ska, Číny nebo třeba exotičtí lidožrouti. Bylo
přichystáno, díky sponzorským darům ro−
dičů, asi 150 cen, které dětem i v letošním
už 12. ročníku udělaly radost.

Mgr. Lenka Cápková

Cizokrajný
maškarní bál

Paní učitelka Mgr. Blanka Uhljarová s dětmi v Anglii

Na bále se výborně bavili i rodiče
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Vyučování s předškoláky
Mgr. Yveta Řiháková

Ani v tomto roce nemohla chybět
návštěva předškolních dětí ve ško−
le, která se bude od příštího roku ve
spolupráci s rodiči starat o jejich
vzdělání a výchovu. V úterý 2. pro−
since se podívaly děti z mateřské
školy nejdříve na pokrok svých star−
ších kamarádů v I. třídě a poté se
přesunuly do tělocvičny, kde již na
ně čekali žáci III. třídy. V pěti druž−
stvech si děti zacvičily jako Tarzani
v džungli. Nikdo v nich nezabloudil
a co více − ani se nezranil, a tak se
mohla, díky velké spokojenosti
všech, domluvit další návštěva. Bě−
hem ní se pak budou děti dále se−
znamovat s prostředím, které je za
pár měsíců přivítá jako své žáky.

Návštěva z Japonska

Skupina kanibalů

Naše škola se rozhodla pomoci oblastní charitě Hodonín
v podpoře sociálně slabým rodinám v rumunském Ba−
nátu. Za balíčky školních potřeb se vybralo 1 500 Kč. Všem
děkujeme.
Základní a mateřská škola v Šardicích se zapojila do úspěš−
ného pokusu o zápis do České knihy rekordů. Společně
jsme poslali Ježíškovi 260 balónků. V celé České republice
stoupalo k nebi ve stejný čas 100 858 modrých balónků.
Při tradičním podzimním sběru starého papíru bylo vysbí−
ráno 12 460 kg, za které jsme utržili 8 314 Kč. Měli jsme asi
poslední příležitost získat touto cestou větší finanční částku.
O Velikonocích, kdy se bude konat jarní sběr, bude možné
odevzdat pouze řádně vytříděný sběr (noviny, časopisy).

Školní střípky
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Čertí rojení v mateřské škole
Lenka Hučková

Jak to u nás vypadalo? Nakoukněte s námi do školky
plné čertí zábavy.

Celý týden si povídáme, hrajeme, zpíváme, malujeme
a tvoříme na téma: Mikuláš a čerti. Už v šatně na vás
dýchne pekelná atmosféra. Nakreslení a vystřižení čerti
jsou všude! Ve volných chvilkách si děti za pomocí
učitelek vyrobily z černého a červeného papíru růžky
a šikovné maminky dětem připravily i čertovské ob−
lečky.

Vše je připraveno a zábava může začít. Bez pekla
to ale v čertí školce nepůjde. Proto jsme ze stavebnic,
kostek, krepového papíru a dalších pomůcek postavili
peklo i s pořádným ohništěm. Barevné papírové pla−

meny šlehaly pěk−
ně vysoko a děti
si kolem nich za−
tancovaly oblíbe−
né čertí tanečky.
Třeba na známou
písničku „Čerti
v pekle ti se ra−
dují.“ Nechyběly
ani další čertí ho−
ničky, pohybové
hry, říkadla, a bás−
ničky. I čerti ale
musí někdy odpo−
čívat, a proto se
četly i pohádky
o čertech – Čert
a Káča, Jak
vzniklo peklo,
…Děti se naučily
i písničky a bás−
ničky o Mikulá−

šovi, aby mu to nebylo líto, když přijde s nadílkou.
5. prosince přišel i se spoustou dobrot a s čertem, kte−
rého se děti ani moc nebály. Vždyť celý týden si v pekle
hrály a každý z nich poznal, co jsou čerti zač!

Když jsme se rozloučili s Mikulášem a Čertem,čekaly
nás přípravy na Vánoční besídku s rodiči, která se letos
ve školce konala 17.prosince. Děti se s nadšením na
besídku připravovaly, zdobily si třídy, vyráběly přáníčka
a dárečky pro své nejbližší. Přišel i Ježíšek se spoustou
dárků, které našly děti ve školce pod vánočním stro−
mečkem.Na závěr besídky nechyběl ani tradiční ohňo−
stroj.

Nyní se již těšíme na vánoční prázdniny a zimní rado−
vánky. Hlavně, aby nám napadl sníh a my si mohli užít
spousty legrace.

Příjemnou vánoční atmosféru a všechno nejlepší do
nového roku 2009 Vám všem přejí děti a zaměstnanci
mateřské školy.

Už se těším, andílku,na vánoční nadílku.
Chci být hodný moc a moc, vydržím to do Vánoc.
A potom zas ,maminko,budu zlobit malinko.

Copak nám Mikuláš přinesl

Čerta se nikdo nebál

Určitě je v košíčku i něco pro mne



Š a r d i c e strana 9

Kultura

Rok se s rokem sešel
a opět je tu čas sklizně
a hodnocení práce uply−
nulého roku. Místní vi−
naři se setkali v sobotu
8. listopadu, aby ochut−
nali a zhodnotili výsledky
své práce. Zhruba 100
vzorků mladých vín bylo
přichystáno k ochut−
návce a předběžnému
hodnocení kvality vína
letošního roku.

Celá akce byla za−
hájena společnou písní
mužských sborů. A jak
praví písnička „Víno, víno,
to je boží dar...“. Takže
nejenom víno a písnička,
ale, jako první krok před
zahájením ochutnávky,
bylo posvěcení mladých
vín.

Následovala vystou−
pení jednotlivých mužských sborů ze
Šardic, Vrbice a Dolních Dunajovic
pro navození té pravé atmosféry pro
zahájení ochutnávky.

Po vystoupení pak nedočkaví ná−
vštěvníci již mohli ochutnat připra−
vená vína. Některá již čistá, některá
zatím ve fází zpracování. Všechna
ale již dávala tušit očekávaný výsle−
dek vín. Mnozí neradi představují

Ing. Jarmila Nešporová

Ochutnávka mladých vín a svěcení vína

vína ve fázi zpracování, protože mají
obavy z reakcí degustujících. Jak se
ale i na této akci ukázalo, není třeba
mít obavy. Protože ti, kteří přijdou
mladá vína ochutnat, jsou lidé, kteří
vědí, jak se mladé víno vyvíjí, a ví,
že v období svatého Martina mohou
být již některá vína hotova. Ale z od−
růd, které se sklízejí později, není
možné vyrobit již konečný produkt.

Většina z nich však již opravdu na−
poví o konečném výsledku.

Všichni ti, kteří degustovali mladá
vína, ale samozřejmě i všichni ostat−
ní, jsou tak zváni na již tradiční místní
výstavu vín, která se uskuteční
v sobotu 4. dubna 2009. Na této
výstavě tak mohou porovnat své
vjemy z ochutnávky mladých vín
s jejich konečným výsledkem, pro−
tože vystavovatelé mladých vín si
jistě nenechají ujít příležitost sdělit
své poznatky z proběhlé ochutnávky.

Celkovou atmosféru ochutnávky
doplnila opět písnička, a to dopro−
vodem cimbálové muziky z Čejče
a těmi, kteří si za doprovodu hudby
rádi zazpívali.

Věříme, že většina vín návštěvní−
kům chutnala a že jistě přijmou naše
pozvání na ochutnávku nejenom ko−
nečných vín z této akce, ale i na
ochutnávku dalších vín z našich
sklepů na místní výstavě vín nebo
dalších akcích vinařského spolku.

Na závěr lidová moudrost:
Dobré víno dělá dobrou krev,
dobrá krev dělá dobrou náladu,
dobrá nálada přináší dobré myšlenky,
dobré myšlenky dávají
vyniknout dobrým skutkům,
dobré skutky dělají člověka dobrým.

Degustace vín

Svěcení vína
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Ludmila Zajícová

Pochod
proti diabetu

Dne 14. listopadu se konal již 5. ročník
Pochodu proti diabetu. Jako každý rok
i letos naši občané podpořili tuto akci. Malé
vycházky, která proběhla v katastru naší
obce, se zúčastnilo 26 občanů. Začátek
akce zpestřili svým vystoupením děti

z mateřské
školy. Všem
zúčastněným
a dětem dě−
kujeme za
podporu svě−
tového Dne
proti diabetu.

Domovinka

Helena Štosková

Kontakt:
Domovinka – charitní
pečovatelská služba Šardice
Šardice 613, 696 13
Tel: 518 624 638
domovinka.sardice@caritas.cz
www.hodonin.caritas.cz

Provozní doba:
úterý a čtvrtek 7.30−16.00
pondělí, středa, pátek 7.30−15.00

Místní dostupnost:
Charitní pečovatelskou službu
poskytujeme v obcích:
Šardice, Hovorany, Čejč,
Terezín, Karlín

Cíl služby:
Umožnit senio−

rům zůstat co nej−
déle v domácím
přirozeném pro−
středí. Naplňovat
individuální potře−
by uživatelů, ne−
chat je samotné
se rozhodnout do
jaké míry pomoc
potřebují, zacho−
vat jejich důstoj−
nost.
Pro koho
je služba:

Pro seniory,
zdravotně posti−

žené občany, pro osamělé občany,
kteří pro ztrátu soběstačnosti nej−
sou schopni si zabezpečit všechny
své životní potřeby a potřebují
pomoc.

Nabídka služeb:
Charitní pečovatelská služba Šar−

dice poskytuje služby dle zákona
č.108/2006 Sb. § 40. Ceny za úkony
se řídí vyhláškou č.505.

dovážka obědů
pomoc při chystání jídla
nákupy
pochůzky – lékař, lékárna, úřady
úklid domácnosti, velký úklid

pomoc při osobní hygieně
v domácnosti
pomoc při osobní hygieně
na Domovince
dohled nad nemocným
jednoduché ošetřovatelské úkony
doprovod a odvoz k lékaři,
na úřady
ošetření nohou – pedikúra
parafínové zábaly na ruce
masáže
praní a žehlení prádla
na Domovince
měření krevního tlaku a glykémie
sociální poradenství
aktivizační a kulturní programy
pro seniory

Sklad kompenzačních pomůcek:
zapůjčení pomůcky není zdarma,

platí se zde poplatek za opotřebení.
elektrické polohovací postele
invalidní vozíky
toaletní křesla
chodítka
Kdo by potřeboval pomoc, nebo

informace, rádi je poskytneme přímo
na Domovince nebo na telefonu na−
psaném nahoře v tomto příspěvku.

Přejeme všem občanům krásné
a pokojné prožití vánočních svátků
pracovnice Domovinky−CHPS Šardice

Pečovatelská služba v Šardicích

Účastnice pochodu

Vedoucí pracovnice domovinky

Vystoupení nejmenších
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Zájmy

Ing. Lukáš Benešovský, Mgr. Jitka Brhlová

Vánoční cestování po Asii
Blíží se doba Vánoc. Doba, kdy

lidé více než jindy myslí na druhé.
Většina z nás bude trávit tuto dobu
se svými blízkými u vánočního stolu.
Někteří však právě v tyto sváteční
dny budou daleko od rodiny, od naší
vesnice, daleko v zahraničí. Dálka
se však v současné době internetu
a telefonů stává relativním poj−
mem. Vždyť všude žijí zajímaví lidé
a všude je plno krásných, nezapo−
menutelných míst. Na jedno takové
exotické místo bych vás dnes ráda
pozvala. Průvodcem nám bude
mladý muž Lukáš Benešovský.
Lukáš má totiž „toulavé boty“ a v sou−
časnosti tráví většinu svého života
v Asii. Náš „rozhovor“ jsme uskuteč−
nili díky moderní technice a musím
se přiznat, že jsem se na zajímavé
maily vždy moc těšila. Rozhovor tak
paradoxně nebude o sněhu, ozdo−
beném stromečku, vánočním kapru,
ale o povolání Lukáše, o jeho puto−
vání a poznávání severu Indie a Ne−
pálu.

Lukáši, jak jsi se vůbec k tak
zajímavé práci dostal?

V určitém úseku svého života, pár
let po ukončení inženýrského studia
na Univerzitě Tomáše Bati ve Zlíně,
na fakultě Managementu a ekono−
miky, jsem potřeboval změnu, a pro−
tože jsem do Asie často cestoval
soukromě za poznáním, tak jsem si
řekl, že bych se mohl takto nějakou
dobu i živit a spojit příjemné s uži−

tečným. Pracuji jako prů−
vodce pro cestovní kance−
lář. Provázím turisty hlav−
ně v zemích jihovýchodní
Asie: Indie, Nepál, Thajsko,
Myanmar (bývala Barma),
Kambodža, Laos, Malajsie,
Singapur.

Jak je taková práce ná−
ročná?

I přestože jsem si mys−
lel, že práce bude trochu
jednodušší, splňuje moje
očekávání. Spoustu mých
blízkých si myslí, že prů−
vodcování je spíše zábava,
než práce. Ale tak to není.
Samotnému zájezdu před−
chází spoustu příprav
v podobě rezervace ubyto−
vání a dopravy, plánování
programu na každý den,
výběr restaurací, zjišťová−
ní aktuální situace v zemi,
studium historie, geografie,
politické situace apod. Práce prů−
vodce také spočívá v řešení spousty
nepředvídatelných událostí, které
v Asii nastávají více, než často.

Blíží se Vánoce. Kde jsi byl
v průběhu Vánoc vloni a jak bu−
deš trávit Vánoce letos?

V loňském roce jsem byl v džungli
na treku na severu Thajska. Je to
krásná hornatá oblast. Toulal jsem
se domorodými vesničkami, jezdil
na slonu a splavoval řeku na bam−
busovém voru. Bylo asi 35 stupňů

ve stínu, vlhko, žádné vánoční stro−
mečky nebo koledy. Těch si ostatně
neužiji ani letos, budu na ostrově Ko
Samet, kde budu relaxovat a připra−
vovat se na další zájezd, který mě
čeká hned po svátcích.

U nás jsou svátky Vánoc pře−
devším svátkem křesťanů. Jaké
náboženství je v Indii?

Nejrozšířenější je zde Hinduis−
mus, obsahuje spoustu skvělých
myšlenek, z kterých je možno se po−
naučit pro běžný život.

Místní lidé uctívají své bohy. Hin−
duisté jich například mají 330 mili−
onů, takže mají co dělat, aby si vů−
bec zapamatovali ty hlavní.

Když si povídáme o uctívání...
jak je to se známým uctíváním
krav?

Obecně se ví, že kráva je v Indii
posvátná, ale už je málo známé to,
že za její zabití, třeba i při sražení
autem, kdy za to nemůže určitě ři−
dič, se dávají vysoké tresty až 5 let
vězení. Krávy korzují všude, na sil−
nicích i ve městě, sem tam vlezou
také do restaurace nebo na nádraží.
Možná, že někteří z nás dostanou
jako dárek poukaz k cestě do
Asie. Jakou zemi by jsi nám do−
poručil navštívit a proč?

Chrámy na severu Indie − Chandratall

Svatý muž Baba s Lukášem
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Pokud by chtěl někdo začít cesto−
vat po Asii, je možné jet se zkuše−
ným průvodcem téměř kamkoliv, ale
dobrým začátkem může být cesta do
Thajska, což je Asie se vším všudy,
ale není tak šokující jako třeba Indie.

A jaká je Indie?
Indie je obrovská, barevná, voňa−

vá, ale často také páchnoucí. Indie
je přelidněná, levná, tepající, fotoge−
nická, nemilosrdná, s obrovskými
kontrasty blahobytu a bídy. Indie má
úžasnou přírodu, nespočet historic−
kých památek, světově proslulou ku−
chyni a hlavně zajímavé obyvatele.

Jaký jsou pravděpodobně nej−
silnější zážitky z tamějších cest
pro tebe nebo pro nás − turisty?

Nejsilnější zážitky mají turisté ur−
čitě z posvátného indického města
Varanasi, kde se provádí tradiční
spalování těl mrtvých Hinduistů. Pro−
bíhá téměř nepřetržitě na několika
spalovacích místech u posvátné řeky
Gangy a je možné to pozorovat buď
ze břehu nebo z dřevené loďky. Po−
pel je po kremaci smeten do řeky.
Zesnulé děti, těhotné ženy a lidé
uštknutí hadem se podle tradice
nespalují, a tak je někdy možné vi−
dět jejich mrtvá těla plavat po řece
Ganze. Stejně dobře jako pohře−
biště slouží Ganga jako smetiště.
I přesto Hinduisté v Ganze prová−
dějí rituální koupele, perou prádlo,
čistí si zuby a hasí žízeň. Mnoho oby−
vatel si tuto posvátnou silně znečis−
těnou vodu odváží v kanystrech
domů pro sebe a své blízké.

Také u nás tak běžná věc jako
hromadná doprava, je v Indii neza−
pomenutelný zážitek. V autobuse se
40 místy cestuje běžně o 100 lidí více
a nikdo se tomu nepodivuje. Kdo se
nevejde dovnitř autobusu, ten sedí
na střeše.

Indové také zcela odlišně vnímají
čas, kdy 5 minut může znamenat
20 minut, ale taky 2 hodiny, což je
při nabitém programu často problém.
V Indii je možné vyžít velmi levně,
bez smlouvání by ale každý turista
přišel brzy na mizinu.

Přesto nebo právě proto i z těchto
důvodů určitě stojí Indii zažít. Cestu
bych doporučil každému, kdo rád
cestuje, je ochotný alespoň trochu
slevit ze svého pohodlí, chce po−
znat odlišnou kulturu i sám sebe. In−
die je totiž útok na všechny lidské
smysly a je téměř nemožné, aby člo−
věku návštěva Indie něco nepři−
nesla.

Nepřivádí tě do rozpaků ne−
možnost pomoci nemocným
a chudým lidem, které na svých
cestách potkáváš?

Přivádí, je to strašný pocit. O ži−
votě a bídě v Indii je možné si pře−
číst ledasco, ale bezprostředně
poznat život běžných lidí, život vy−
záblých žebráků, sirotků a mrzáků
žijících na ulici přiměje člověka
přemýšlet o vlastním žebříčku hod−
not. Je strašný
pocit nemoci
pomoct všem
těm nemoc−
ným a chu−
dým. Snažím
se aspoň tro−
chu pomáhat
opravdovým
mrzákům. Je
tady ale spous−
ta těch, kteří
vypadají zdra−
vě, žebrají
a zneužívají
lítosti turistů.

Někteří lidé
se však dobro−
volně vzdali celého svého majetku,
odešli od rodiny a věnují se mod−
litbě, meditaci, cvičí jógu a hlavně
žebrají. Je to jediný zdroj jejich pří−
jmu. Tento člověk je zde Svatý muž,
neboli BABA. Potká se jich zde
spousta.

A na závěr jednu patriotickou
otázku. Znají zdejší lidé pojem
Česká republika?

Kromě vzdělanějších lidí a těch,
kteří dělají v turistickém ruchu je
možno říct, že nikdo naši zemi ne−
zná. Pokud, tak už znají spíše Čes−
koslovensko a český fotbal.

Lukáš navštívil soukromně rovněž
Nepál. Věřím, že si všichni, stejně
jako já, s nadšením přečtete jen
velmi malou část „reportáže z cesty“.

10. 10. − pátek
Po posledním pokochání se pohle−

dem na osmitisícové Annapurny se
vydáváme na cestu. Do vesničky
Ghurjung docházíme unavení a žíz−
niví. Opět si necháváme do PET
lahví napustit převařenou filtrovanou
vodu (jiná k dostání není), ale netu−
šíme, že někteří prodavači dokážou
pro uhašení žízně do PET lahvi na−
pustit i vodu tak horkou, že se PET
lahve bortí. Prodavač se jenom
směje a nám nezbývá, než se smát
taky, tomu neuvěřitelně rozdílnému

přístupu, se kterým se tady denně se−
tkáváme. Prodavač tvrdí, že „no pro−
blem“. Sice je parno, ale nic naplat,
musíme počkat, až voda vychladne
a potom se teprve můžeme napít.

… Cestou do vesnicky Tadapani
kamarád Zdeněk odtrhává další
2 pijavice. Něco bychom s těmi pija−
vicemi měli udělat, protože rány dost
krvácí. Máme dost sil a je brzo, tak
pokračujeme až do vesničky Ghore−

pani, kde si dávám vynikající Dhal
Bhat (různé druhy nepálského jídla
stylem sněz, co můžeš). Zdeněk má
chuť na místní alkohol, tak objedná−
váme Raksi. Nic horšího jsme ještě
nikdy nepili. … Večer ještě chvilku
klábosíme s Číňankou, která je na
treku sama a plánuje v Nepálu zku−
sit paraglaiding. Se Zdeňkem se sho−
dujeme, že by nás to taky lákalo, ale
dušujeme se, že v Nepálu nikdy,
přece jenom Nepálci mají smysl pro
bezpečnost trochu na jiné úrovni...
To ale ještě netušíme, že už za pár
dní se budeme na Himalaje dívat
z ptačí perspektivy právě diky para−
glaidingu….

Taky vám připadá, že byste se
rádi dozvěděli o těchto exotických
krajinách více? Domluvili jsme se
s Lukášem, že v příštím roce navštíví
naši školu a všem nám zodpoví naše
zvědavé otázky. Také plánujeme
uspořádat ve škole výstavu jeho za−
jímavých fotografií z cest. Budete
všichni srdečně zváni!

Na závěr bych chtěla Lukášovi
poděkovat, že nám ukázal, jak je
dnešní svět nesmírně pestrý a kolik
zajímavých míst čeká na naše obje−
vování.

A samozřejmě mu popřát:
Lukáši, hezké Vánoce!

U posvátné řeky Gangy
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Sport

Když letos v létě A−mužstvo mužů
FK Šardice opět postoupilo do di−
vize, splnilo tím stanovený spor−
tovní cíl a vrátilo ihned po jediné se−
zóně v krajském přeboru do Šardic
a na Hodonínsko čtvrtou nejvyšší
soutěž. Jen málokdo tehdy očeká−
val, že se tímto úspěchem neuspo−
kojí a ve vítězném tažení bude po−
kračovat i o třídu výš.

Svěřenci ambiciózního trenéra
Františka Ondrůška však s nečeka−
nou lehkostí navázali na předchozí
postupovou sezónu a po podzimní
polovině Moravskoslezské divize,
sk. D přezimují na skvělé první
příčce. Během první části soutěže
sehráli 16 mistrovských utkání a zís−
kali krásných 36 bodů, když 11x zví−
tězili, 3x remízovali a jen 2x odešli
poraženi (ve Vyškově 1 : 0 a v pře−
dehrávaném posledním utkání v Bo−
skovicích 2 : 1).

Výborné výkony předváděli přede−
vším před domácím publikem s bi−
lancí 6 výher a 2 remíz, přičemž mezi
nejvydařenější lze považovat duely
proti obávanému Žďáru n. Sázavou
(2 : 0), kvalitnímu Hulínu (1 : 1) a ne−
bezpečným Konicím (5 : 2). Před ve−
dení fotbalového klubu a zejména

Jaroslav Hastík, sportovní manažer FK Šardice

Šardice znovu na postupové příčce

K oporám týmu patřil také záložník
Zdeněk Štěpanovský (v červeném)

Dvě slavnostní vernisáže
Mgr. Jitka Brhlová

Pro zájemce kultury nabízí naše
obec mnohé. V minulých dnech se
konaly hned dvě slavnostní vernisá−
že. V prostorách základní školy byla
zahájena výstava počítačové gra−
fiky hodonínského výtvarníka Jiřího
Jakuba Maška, kterou slovem otevřel
pan učitel František Hnilo za pěvec−
kého doprovodu Alžběty Hnilové.

Ve stejnou dobu otvíraly v sou−
kromém uměleckém studiu svou vý−
stavu originálních prací paní Lenka
Leciánová a ing. Bohdana Hrbáč−
ková. Zde jsme se mohli v předvá−
nočním čase pozastavit a ocenit
šikovnost a nápaditost při tvorbě pa−
ličkovaných obrazů a šperků.

Vernisáž v základní škole
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jeho majoritního vlastníka Ing. Pavla
Holešínského tak vnesli složité di−
lema, jak s případným prvenstvím
v divizní soutěži vůbec naložit. Po−
stup do třetí nejvyšší soutěže – Mo−
ravskoslezské fotbalové ligy by totiž
byl nejen dosud největším úspěchem
šardické kopané v jeho 75leté histo−
rii, ale znamenal by také obrovskou
výzvu nejen pro samotný klub, jeho
hráče a funkcionáře, ale nepřímo
i pro celou obec. Vždyť Šardice by
se svými cca 2 200 obyvateli byly
ve společnosti prvoligových záloh
Baníku Ostrava, Sigmy Olomouc,
1. FC Brno, 1. FC Slovácko, či Vy−
sočiny Jihlavy a desítky dalších re−
nomovaných moravských klubů jako
např. VP Frýdek−Místek, 1. SC Zno−
jmo, Unex Uničov, Hanácká Slávia
Kroměříž, MSK Břeclav či Dosta
Bystrc suverénně nejmenším mís−
tem v tak náročné soutěži. Ve hře
by pak zřejmě opět bylo i atraktivní
regionální derby proti blízkým Mutě−
nicím, jímž Šardice letos ve 2. kole
Poháru ČMFS doma vysoko 0 : 5
podlehly, když před tím si modrobílí
v předkole poradili s Dubňany (0 : 3)
a v 1. kole i s třetiligovou Břeclaví
(2 : 1).

V průběhu podzimních divizních
klání se na trávníku představilo cel−
kem 21 hráčů – brankáři Pavel Ště−
pán a Jakub Chromek, obránci Da−
vid Kopčil, Petr Spazier, Ondřej
Holub, Ondřej Sukup, Tomáš Burša,
Dušan Janík a Ondřej Špaček, zá−
ložníci Libor Zapletal, Zdeněk Štěpa−
novský, Radek Dorotík, Tomáš
Malušek a Marián Vavruš, útočníci
Marián Švrček, Pavel Kučera, Petr
Macháň, Lukáš Melichárek a Ma−

rek Ondryáš, v závěrečném utkání
v Boskovicích při velké marodce
mužstva krátce vypomohli také Petr
Kyněra z B−týmu a dorostenec To−
máš Drápal. K oporám mužstva pa−
třili stoper Spazier, levý bek Sukup,
kapitán Zapletal a Štěpanovský ve
středu pole a kanonýři Macháň
s Dorotíkem, jež oba svorně zatížili
konta soupeřů 7 góly.

Poměrně úzký realizační tým
spolu se 42letým lodivodem Františ−
kem Ondrůškem dále tvořili vedoucí
mužstva a sportovní ředitel Radek
Grdina a masér Pavel Smrčka.

Po zasloužené šestitýdenní do−
volené  se hráči opět sejdou už
5. ledna 2009. Během zimy sehrají
12 přípravných utkání se soupeři od
I. A třídy po MSFL, mimo jiné také
proti Znojmu, Mutěnicím, juniorce
Slovácka, generálku před úvodním
jarním duelem proti Protivanovu
(21. 3.) pak obstará tradiční soupeř
z Ratíškovic (14. 3.).

V lednu a v únoru mužstvo ab−
solvuje rovněž kondiční a herní
soustředění v Luhačovicích a v jeho
okolí.

Lze si jen přát, aby fotbalisté na−
šeho FK Šardice i nadále vytrvali
v nastoleném trendu a svojí hrou
i výsledky přinášeli radost nejen
sobě, ale také svým věrným fanouš−
kům. Je přitom velká škoda, že si
cestu na kvalitní fotbal do Šardic
zatím našlo tak málo fotbalových pří−
znivců, neboť průměrné návštěvy
kolem 180 diváků patří k nejnižším
v divizi. Věřme však, že i v tomto
směru přinese příští rok 2009 ales−
poň mírné zlepšení. Vždyť naši fot−
balisté by si to za své výkony určitě
zasloužili!

Vedení klubu FK Šardice, a. s.
tímto děkuje obci Šardice i všem
svým příznivcům za dosavadní pod−
poru a těší se na shledání v ocho−
zech našeho stadionu i v roce
2009!

Lubomír Brhel

Nábor mladých fotbalistů
Fotbalový klub Šardice, jehož

majitelem je Ing. Pavel Holešínský,
usiluje o založení mládežnických
oddílů, ve kterých by našly své uplat−
nění zejména děti z naší obce. Pro−
to touto cestou oslovujeme všechny
rodiče mladších i starších dětí, kteří
by měli zájem o fotbal. Chceme více
využít naše fotbalové zázemí pro
zájmy právě našich šardických dětí
a mládeže.

Z důvodů přípravy materiálního
zabezpečení tréninkového cyklu je
nutné znát alespoň přibližný počet
zájemců.

Informace a možnost přihlášení
je telefonicky nebo osobním jed−
náním. Přihlášky přijímá budoucí
trenér Lubomír Brhel, telefonní číslo
724 882 916.

Těšíme se na zahájení jarních tré−
ninků!

Šardická jedenáctka před utkáním proti Mohelnici. Zleva vedle
rozhodčích kapitán Zapletal, Štěpanovský, Spazier, Sukup,
Kučera, Macháň, Kopčil, Janík, Malušek, Chromek a Dorotík.
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Zveme vás na krátkou exkurzi po
světových Vánocích. Jiný kraj, jiný
mrav a jiné vánoční zvyky. Kdo tedy
nosí dárky jinde ve světě?

Anglie
V Anglii místo našeho Ježíška

chodí Santa Claus. Podle tradice se
do domu dostává komínem. Jako do−
pravní prostředek mu slouží saně
tažené sobím spřežením. Na rozdíl
od našeho malého Ježíška je Santa
Claus už starší pán, je proto poma−
lejší a anglické děti tak mají nadílku
až 25. prosince.

Belgie
Belgickým dětem nosí dárky Saint

Nicholas (svatý Mikuláš) už 6. pro−
since. O Vánocích se pak dávají už
jen maličkosti.

Finsko
Ve Finsku dárky roznáší Veliký

Ukko a pomáhají mu pidimužíci,
kteří odnášejí zlobivé děti do svého
ledového království. Současně však
Finové věří, že Santa Claus žije v se−
verní části Finska, v části zvané Kor−
vatunturi.

Francie
Francouzským dětem naděluje

25. prosince dárky Pére Noël. Ze
všech „roznašečů dárků“ je nej−
mladší, ale od Santa Clause je k ne−
rozeznání. Tradicí ve francouzských
rodinách je přizvat ke stolu někoho
potřebného − sirotky, bezdomovce,
vězně nebo chudé příbuzné.

Mexiko
Jako každá jiná mexická oslava

je i ta vánoční hlučná a veselá. Me−
xičané dávají sladkosti do velkého
džbánu na vodu (Pinty), který visí ze
stropu a je ozdobený peřím. Děti se
po něm natahují, tlučou do něj dře−
věnými hůlkami tak dlouho, dokud
džbán nespadne a sladkosti a dárky
se nevysypou.

Německo
Německý Weihnachtsmann (vá−

noční muž) přijíždí na divokém
větru. Má rezavé vlasy i vousy.
Dříve prý odnášel neposlušné děti
a trestal nevěrné ženy.

Rusko
Pro Rusy je 24. prosinec úplně

obyčejný den. V Rusku převládá pra−

převzato z časopisů

Josef Šilink, Mgr. Vladimír Novotný

Krása šardického kroje
Vážení spoluobčané, dovolujeme

si Vás oslovit a požádat Vás o po−
moc a spolupráci při vydání obra−
zové publikace o šardickém kroji.
Velmi dobře víme, že toto není úkol
lehký, ale po zralém uvážení se do
vydání takové knihy přece jen pouš−
tíme. Pochopení a podporu jsme nej−
dříve našli u pana ing. Pavla Hole−
šínského a následně na obecním
úřadě a u rady obce. Tato obrazová
publikace by měla být reprezen−
tační a prodejná všem spoluob−

čanům. Žádáme Vás tedy o zapůj−
čení velmi starých, starších i součas−
ných fotografií všech typů krojů. Fo−
tografie dejte, prosím, do obálky
a na druhou stranu snímku tužkou
napište, o koho se jedná, přibližnou
dobu jejího pořízení a jméno, kdo ji
zapůjčil. Obálku předejte následně
na obecní úřad.

Tyto fotografie Vám budou vrá−
ceny po výběru. Děkujeme za Vaši
spolupráci a věříme, že se nám naše
dílo podaří.

Jak jste si mohli všimnout, většina „vánočních obdarovačů“
se podobá našemu Mikulášovi. Jsou to jistě roztomilí dědulové,

ale Ježíšek je Ježíšek.

voslavné náboženství, které se řídí
juliánským kalendářem. Vánoce tak
připadají až na 6. ledna. Dětem nosí
dárky Děda Mráz. Cestuje na sa−
ních a pochází až z daleké Čukotky.
Dědu Mráze doprovází na cestách
Sněhurka v bílém kožíšku ušitém
z hranostajů.

Španělsko
Na Štědrý den přichází do španěl−

ských rodin Papa Noel (otec Vánoc).
Děti však většinou dostávají dárky

až na Tři krále. Mikuláš jim je scho−
vává do dřeváků.

Švýcarsko
V zemi čokolády mají tajemného

„Monsieura Chalandé“. Tohoto ob−
rovského panáka plného dárků na−
cházejí děti za dveřmi pokoje.

Ukrajina
Děti navštěvuje Děda Mráz na sa−

ních tažených třemi soby. Pomáhá
mu Vločková dívka, která je oble−
čena jako vločka.

Vánoce ve světě
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Chcete poradit
nebo pomoci s pronájmem,

výměnou či nájmem
nějaké nemovitosti,

rodinného domu, vinného
sklepa nebo pozemku?

Volejte nonstop
tel. číslo 607 874 497

Marie Závorková rozená Hromádková,
Dolní Bojanovice, tel. 607 874 497
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 26. prosince 2008 ve 14.30 hodin
Obecní hala U Orla Šardice

V programu vystoupí:
žáci klarinetového oddělení
vedoucí  Barbora Pončíková
MLADÁ MUZIKA ŠARDICE
umělecký vedoucí a dirigent

 Roman Kohoutek
Uvádí Jitka Dymáčková

Vstupné 50 Kč

Mladá muzika Šardice ve spolupráci se zastupitelstvem
Obce Šardice a ředitelstvím ZUŠ Kyjov

Vás srdečně zve na tradiční

Vánoční koncert
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Minulost obce ve fotografii

Šardice pod sněhem
Zima v roce 1950

...onoho času

...onoho času

...2005

Lípy nad Zicháčkovým, 2005
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Dění v obci ve fotografii

FK Šardice − diváci slušně zaplnili
ochozy šardického stadionu alespoň
v pohárovém derby proti Mutěnicím

Vystoupení na Kácání máje

Děti na maškarním Cizokrajném bále

Mikuláš s čertem přišli i do školky
Šardický betlém byl na letošní
výstavě betlémů v Hodoníně.

Vernisáž paní Lenky Leciánové
a ing. Bohdany Hrbáčkové


